
فعلًافقطبادرخواستوالدینیاتشخیصپزشکانجاممیشود
گفت و گو با عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس درباره موضوع »غربالگری جنین«؛

هشــدارها پیرامون تبعات حــذف ضرورت 
غربالگــری جنین هرروز بیشــتر و بیشــتر 
می شود. پزشکان و جامعه شناسان این برنامه 
را تهدیدی برای سلامت جمعیت آینده می دانند 
و خواستاربازگشــت غربالگری جنین به شکل 
و سیاق قبل هستند. آنطور که گفته می شود با 
اختیاری شدن غربالگری جنین، شانس معلول 
زایی در بین زوج ها بسیار بالاست و از این جهت 
ممکن است طی 10 سال آینده بخش عمده ای از 
جمعیت جوان کشورمان را معلولیت های مختلف 
تشــکیل دهد. دراین باره با فاطمه محمدبیگی 
عضو هیأت رئیسه کمیسیون بهداشت و درمان 
مجلس شورای اسلامی به گفتگو نشستیم که 

درادامه می خوانید:
 جامعه پزشــکی همچنان نســبت به حذف 
غربالگری جنین که قبــلًا خدمتی ضروری در 
پروسه مراقبت های دوران بارداری بود، اعتراض 
دارد و این برنامه را تهدیدی برای نســل آینده 
می داند. کمیسیون بهداشت مجلس به سهم خود 

تصمیمی برای تجدید نظرندارد؟
غربالگری جنین حذف نشده، غربالگری جنین اتفاقاً تا 

پیش از این قانون نداشت و اکنون قانونمند شده است.
یعنی به چه شکلی درآمده؟

 قبلًا اصلًا درقانون غربالگری نداشتیم، آمدیم 
درقانون جوانی جمعیت برای آن بند قانونی گذاشتیم 
و غربالگری جنینی را قانونــی کردیم. نکته دوم اینکه 
غربالگری جنین به یک ســری تمهیدات نیاز داشت 

که در گذشته برایش اندیشیده نشده بود. بیمه نداشت 
و ما آن را مشــمول بیمه قرار دادیم، همچنین فرایند 
غربالگری جنین از حالت عمومی به تخصصی ارتقاء پیدا 
کرده است. یعنی متخصصان زنان می توانند انجام آن را 
تجویز کنند، درحالی که قبلًا مادر باردار بنا به پرسنل 
بهداشت هم می رفت انجام می داد. اما الان این به عهده 

متخصصین گذاشته شده است.
 چرا؟

ببینید، در گذشته که پرسنل بهداشتی دراین 
موضوع مداخله داشتند، تعداد نتایج مثبت کاذب بسیار 
زیاد بود. یعنی جنینی که سالم است ولی در آزمایش 
بین 8 تا 16 درصد نتایج مثبت کاذب داشتیم. درحالی 
که دربعضی از آزمایشــگاه های کشــورهای اروپایی 
اگر میزان نتیجه مثبت کاذبش بــالای 5 الی 6 درصد 
بشود، جریمه می شوند یا مراکز آزمایشگاهیشان پلمپ 

می شود.
  به دلیل عدم تخصصی بودن است یا عدم 

تجهیزات پیشرفته؟
هم تجهیزات و دستگاهها و هم تکنیک و مقدمات علمی. 
همچنین تعداد آزمایشاتی که انجام می دهند همه این 
موارد در نتایج مؤثر است. بنابراین ما درواقع آمدیم از این 
راه، غربالگری را ساماندهی کردیم تا میزان نتایج مثبت 
کاذب کاهش پیدا کند. ببینید، مثبت کاذب یعنی قتل 

یک بچه ای که سالم است.
 با این حساب مخالفت ها برای چیست؟

متاســفانه جوســازی های غیرعلمــی انجام 
می شود. چون بازار غربالگری در حوزه تجاری رقم بالایی 
دارد خب طبیعتی اســت وقتی یک مقدار این قضیه 
کنترل و ساماندهی می شود یک عده ای مخالفت کنند.

 جامعه پزشکی و حتی نظام پزشکی ها نیز 

برای ایــن موضوع بیانیــه داده انــد، علت 
اعتراض های این گروه چیست؟

چون برای این قشر درست تبیین نشده است. نیاز هست 
که برای همکارانمان این موضوع دقیق و کامل تبیین 
شود. پژوهش ها و پیمایش های انجام شده به سمع و نظر 

همه همکارانمان برسد.
 یعنی پزشــکان از جزئیات کامل وعلت 

اجرای این برنامه بی اطلاع هستند؟
بله متاسفانه آنطور که باید مساله برایشان توضیح داده 
نشده است. در حالی که مباحث حوزه غربالگری بسیار 

مهم است.
 بنابراین برای انجام غربالگری ممنوعیتی 

وجود ندارد؟
بله، هیچ وقت ما به عنوان پزشک مخالف بحث غربالگری 

نیستیم اما مخالف بی سروسامانی آن هستیم.
 گفته می شــود اگر والدین درخواست 
بدهنــد، غربالگری جنینشــان انجام 
می شــود و مانند قبل عمومی نیست. مگر چند 
درصد خانواده ها این دانش و آگاهی را دارند که 

چنین تقاضایی را از پزشک داشته باشند؟
غربالگــری اختیاری اســت یعنی والدیــن می توانند 

درخواست کنند و پزشک برایشان تجویز نماید.
  آیا سیستم بهداشت و درمان به صورت 

روتین انجام نمی دهد؟
خیر، من الان به عنوان یک پزشــک اگر تشــخیص 
بدهم که برای مــادر غربالگــری نیاز اســت برایش 
می نویســم. قبلًا اجباری بوده ولی الان اگر پزشــک 
 تشخیص بدهد یا خود والدین درخواست بدهند انجام

 می شود. 

ادامه از صفحه یک
از جمله فواید انجیر می تــوان به بهبود هضم 
سالم، کاهش خطر ابتلا به بیماری قلبی و کمک 
به مدیریت ســطح قند خون اشاره کرد. انجیر 
تازه سرشــار از مواد مغذی بوده و در عین حال 
کالری نسبتاً کمی دارد، که باعث شده یک میان 
وعده عالی و سالم باشد. انجیر تازه به دلیل دارا 
بودن قند طبیعی حاوی مقداری کالری است، 
و به عنوان یک میان وعــده مقوی و کم کالری 
به حساب می آید. اما انجیر خشک دارای قند و 
کالری زیادی است، چرا که میوه ها وقتی خشک 
می شوند قند آنها بیشتر می شود. بعلاوه انجیر 
 B6 حاوی مواد مغذی از جمله مس و ویتامین
می باشــد. مس یک ماده معدنی ضروری است 
که در چندین فرآیند بدن از جمله متابولیسم 
و تولید انرژی و تشــکیل ســلول های خونی، 
بافت های همبنــد و انتقال دهنده های عصبی 
نقش مهمی دارد. ویتامیــن B6 یک ویتامین 
ضروری برای کمک به تجزیــه پروتئین های 
غذایی و ایجاد پروتئین های جدید است و نقش 

مهمی در سلامت مغز دارد.
انجیر مزایــای زیادی برای ســلامتی دارد، از 
جمله افزایش سلامت گوارش و قلب، و کمک 
به مدیریت ســطح قند خون. از قدیم الایام از 
انجیر به عنوان یک درمان خانگی برای یبوست 
استفاده می شده اســت. انجیر سرشار از فیبر 
است که باعث نرم کردن و افزایش حجم مدفوع، 
و کاهش یبوست شــده، و عملکردی شبیه به 
یک پری بیوتیک دارد- ازاین رو برای ســلامت 
دستگاه گوارش مفید است. این میوه شیرین و 
خوشمزه باعث بهبود فشار خون و کنترل سطح 
چربی خون شده، و می تواند به بهبود سلامت 
عروق و کاهش خطر بیماری قلبی کمک کند. 
نتایج حاصل از یک تحقیق قدیمی بر روی 10 
نفر نشان داد که مصرف چای برگ انجیر همراه 
با صبحانه نیاز آنها به انسولین را کاهش داد، و 
دوز انســولین آنها در آن ماه حدود 12 درصد 
کاهش یافت. بعلاوه، نتایج حاصل از یک مطالعه 
جدیدتر حاکــی از آن بود که نوشــیدنی های 
حاوی دوزهای بالای عصاره میوه انجیر نسبت 
به نوشیدنی های بدون عصاره میوه انجیر دارای 
شاخص گلیســمی )GI( پایین تری هستند، 
به این معنی که این نوشــیدنی ها تأثیر بهتری 
بر ســطح قند خون دارند. با این حال انجیر، به 
خصوص انجیر خشک، حاوی مقدار زیادی قند 
است که در کوتاه مدت باعث افزایش سطح قند 
خون می شود. پس اگر در مدیریت قند خون تان 
دچار مشکل هستید، بهتر است مصرف انجیر را 

محدود کنید.
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استاندار تهران: 

سفرهایریاستجمهوری
تشریفاتینیست

اســتاندار تهران با بیان اینکه در بازدید بدون 
برنامه ریــزی از کارخانه کاســپین ظرف دو 
ماه مشــکل این مجموعه مرتفع شد، گفت: 
سفرهای ریاســت جمهوری اصلًا تشریفاتی 

نیست.
محســن منصوری اســتاندار تهران همراه با 
حشمت اله عســگری معاون هماهنگی امور 
اقتصادی استاندار و دیگر مسئولان از مجتمع 

گردشگری در شهر تهران بازدید کرد.
در ادامه نیز استاندار تهران با حضور در واحد 
تولیدی ماهی های زینتی در بخش احمد آباد 
مستوفی از بخش های مختلف این واحد بازدید 
کرد.منصوری در جلسه بررسی مشکلات این 
واحد تولیدی دســتورهای لازم جهت رفع 
مشــکلات در زمینه بانــک، آب منطقه ای و 

اختلافات با شهرداری را صادر کرد.
وی در ادامه با اشاره به اینکه سفرهای ریاست 
جمهوری تشریفاتی نیست، اظهار داشت: در 
ســفر رئیس جمهور به ملارد برنامه ای برای 
بازدید از کارخانه کاسپین نداشتیم، اما موضوع 
مشــکلات این کارخانه که با سرمایه گذاری 
هزار و 500 میلیارد تومانی ایجاد شــده و به 
سبب بدهی 100 میلیاردی عملًا فعالیتش 
متوقف شــده بود، میــان بنــده و فرماندار 
ملارد مطرح شد.استاندار تهران عنوان کرد: 
رئیس جمهور متوجه این موضوع شده و گفتند 
که حتماً بازدید از کارخانه داشــته باشیم، با 
اینکه برنامه ریزی وجود نداشت اما به بازدید 
از این کارخانه رفتیم و رئیس جمهور دستور 
دادند که ظرف یک ماه تسهیلات مورد نیاز این 

واحد تولیدی تأمین شود.

خبر

کمبوددارویبیمارانهموفیلیغربتهران،کانونآلودگیصنعتیپایتخت
ایسنا: معاون مدیرکل و سرپرست اداره حفاظت محیط زیست شهرستان تهران ضمن اشاره به گشت و پایش روزانه واحدهای صنعتی 

توسط کارشناسان از برخورد قضایی با واحدهایی که به اخطار صادر شده جهت آلودگی واحد توجه نمی کنند، خبر داد.
علی روشنی درباره گشت و پایش واحدهای صنعتی توضیح داد: هر روز برای واحدهای صنعتی و خدماتی گشت و پایش انجام می دهیم. 

به هر واحدی که احساس کنیم در آن آلودگی وجود دارد، اخطار می دهیم تا با پیگیری اخطار مشکل آلودگی واحد خود را حل کند.
وی همچنین در ادامه به وظیفه اداره حفاظت محیط زیست شهرستان تهران اشاره کرد و گفت: وظیفه ما پیشگیری و رساندن آلودگی 
به حد استاندارهای محیط زیستی است. هر صنعتی آلودگی هایی دارد اما باید استانداردهای محیط زیستی را رعایت کند یعنی یا به حد 

استانداردها برسد یا کمتر از استانداردها باشد.

مهر: عضو مجمع عمومی کانون هموفیلی ایران، در خصوص کمبود داروی فاکتور 8، توضیحاتی ارائه داد. احمد قویدل، از کمبود فاکتور 
8 هموفیلی در کشور خبر داد و گفت: در حالی که شرکت داخلی تولید کننده فاکتور 8 مدعی توزیع 250000 ویال فاکتور 8 مورد نیاز 
بیماران هموفیلی به شرکت های پخش گردیده است، اما بدهی دانشگاه های علوم پزشکی به بیمه ها، مانع تحویل دارو به داروخانه ها شده 
است. وی با عنوان این مطلب که کمبود فاکتور 8 روز به روز رو به وخامت است، افزود: کمبود فاکتور 8 در استان های اصفهان و فارس 

بسیار جدی است. فاکتور 8 پلاسمایی نیز در لرستان وجود ندارد.
قویدل ادامه داد: گروگان گرفتن داروهای بیماران بابت پرداخت بدهی دانشگاه های علوم پزشکی، یک درد کهنه و قدیمی است. بازبینی 
این فرآیند برای پیشگیری از فاجعه معلولیت بیماران یک امر مهم و جدی است که ضرورت دارد سازمان های نظارتی به آن ورود کنند.
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